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JUSTIÞIA SPANIOLÃ A ANULAT CLAUZA DE RISC VALUTAR DINTR-UN CONTRACT
DE CREDIT ÎN YENI JAPONEZI

Cauza Andriciuc - invocatã de Instanþa
Supremã din Spania

D
ecizia Curþii Europene
de Justiþie (CJUE) în ca-
zul Andriciuc versus
Banca Româneascã a

fost invocatã de Instanþa Supremã
din Spania într-un dosar deschis de
un client împotriva Barclays Bank,
ce vizeazã un contract de credit în
yeni japonezi.

Curtea Supremã de Justiþie din
Spania a declarat nulã clauza de risc
valutar din respectivul contract de
împrumut, din cauza lipsei de infor-
mare.

Cauza Andr i c iuc v i zeazã
îngheþarea cursului CHF într-un
dosar de credit în franci elveþieni
(CHF).

Motivarea Curþii spaniole invo-
cã, de peste zece ori, criteriile din
hotãrârea CJUE pronunþatã în 20

septembrie 2017 în cazul Andri-
ciuc.

Instanþa spaniolã considerã, prin-
tre altele, cã, deºi consumatorul me-
diu poate sã prevadã riscul unei
anumite creºteri a cursului de
schimb fãrã sã necesite informaþii
speciale, totuºi nu se întâmplã ace-
laºi lucru cu alte riscuri asociate
contractului ipotecar în cauzã. Con-
form justiþiei spaniole, în aceastã
speþã, “fluctuaþia valutarã reprezin-
tã o recalculare constantã a capita-
lului împrumutat, iar debitorul,
chiar dacã achita periodic ratele, da-
tora mai mult capital în euro decât în
momentul în care i-a fost livrat, ini-
þial, împrumutul”.

EMILIA OLESCU

(continuare în pagina 3)

RÃZVAN NICOLESCU,
LA AUDIERI ÎN
CADRUL COMISIEI
DE ANCHETÃ A
ACTIVITÃÞII ANRE:
“Iulian Iancu
abuzeazã de
instituþia
Parlamentului
României”

Rãzvan Nicolescu, fostul mi-
nistru al Energiei, l-a acu-
zat, ieri, pe Iulian Iancu,

preºedintele Comisiei de anchetã
activitãþii a Autoritãþii Naþionale
pentru Reglementare în domeniul
Energiei (ANRE), cã abuzeazã de
instituþia Parlamentului României,
având un comportament impropriu
în cadrul audierilor parlamentare.

(continuare în pagina 2)

The Sun: Londra
va propune un plus
de 20 de miliarde
de lire pentru
“factura
Brexitului”

Premierul britanic Theresa
May se pregãteºte sã propu-
nã un plus de pânã la 20 de

miliarde de lire sterline (22,3 mi-
liarde de euro) Bruxelles-ului în
contul “facturii” pentru ieºirea din
Uniunea Europeanã (Brexit), scrie
The Sun, fãrã sã dezvãluie sursa in-
formaþiei.

Publicaþia britanicã noteazã cã aceastã
sumã va fi adãugatã celor 18 miliarde
de lire promise în septembrie de pre-
mierul de la Londra pentru asigurarea
unui acord de tranziþie.

În cazul în care nu vor fi înregistra-
te progrese suficiente în negocierile
de Brexit, Londra poate rata, o nouã
datã limitã, în decembrie, în vederea
trecerii la discutarea viitoarelor relaþii
comerciale cu Bruxelles-ul.

Negociatorul-ºef al UE pentru
Brexit, Michel Barnier, a îndemnat
Marea Britanie sã spunã cât de de-
parte va merge în “onorarea obliga-
þiilor” ca sã deblocheze negocierile.
Sãptãmâna trecutã, acesta i-a acor-
dat Londrei un termen de 14 zile ca
sã anunþe cât este pregãtitã sã plãteascã
pentru ieºirea din UE.

V.R.

CRIZA DE LICHIDITATE DE PE PIAÞA
INTERBANCARÃ A INTRAT ÎNTR-O NOUÃ
FAZÃ

De ce sunt mai scumpe
împrumuturile interbancare
pe termen scurt?

Reluarea tendinþei de creºtere
a dobânzilor de pe piaþa in-
terbancarã din ultimele zile

a fost însoþitã de un fenomen
îngrijorãtor: inversarea cur-
bei randamentelor.

Dacã fenomenul se produ-
ce pe piaþa titlurilor de stat,
acesta reprezintã, cel puþin la
nivelul economiilor dezvolta-
te, un indicator al apropierii
recesiunii.

Deocamdatã curba randamentelor
pentru obligaþiunile guvernamentale
de la noi are panta pozitivã, ultimul
spread între randamentele la 10 ani ºi
cele la 6 luni fiind de 2,28 puncte
procentuale.

În condiþiile în care se accentu-
eazã criza de lichiditate de pe pia-
þa interbancarã, aceastã diferenþã
se poate reduce în viitorul apro-

piat, dar pe fondul unei creºteri
pentru toate maturitãþile a costu-
rilor de finanþare ale guvernului.

Efectele deja se vãd. Dupã
eºuarea tuturor licitaþiilor
pentru titluri de stat din oc-
tombrie 2017, luna curentã a
început cu douã licitaþii
reuºite ºi atragerea a 665 de
milioane de lei de la bãnci.
Au urmat douã eºecuri totale,
dintre care ultimul, pentru

emisiunea cu ISIN-ul
RO1619DBN035, reflectã presiu-
nea majorã asupra costurilor de fi-
nanþare pe termen scurt. Emisiu-
nea, cu maturitatea în 25 februarie
2019, are un cupon de 1,35%, cu
mult sub dobânda corespunzãtoare
celei mai apropiate maturitãþi de pe
piaþa interbancarã, cea de 12 luni.

(continuare în pagina 3)

CÃLIN
RECHEA

Misterele unei vizite care nu a avut loc, niciodatã

Ziua de 15 noiembrie 2017 are
toate ºansele sã rãmînã con-
semnatã pentru istorie

nu doar în analele diplomaþiei
româneºti, ori americane, ci
mondiale... dar, ce spun eu!!...
galactice ºi intergalactice,
dacã ºi pe acolo s-a practicat
vreodatã diplomaþia: ºeful
Departamentului de Stat, a cã-
rui deplasare pe harta lumii,
din orice punct ar pleca ºi oriunde ar
ajunge, indiferent dacã dureazã o zi
sau o jumãtate de orã, are întotdeauna
o noimã, un sens, o motivaþie, un

obiectiv ºi, de aceea, este obligatoriu
judecatã, analizatã, întoarsã pe toate

feþele ºi interpretatã de armata
globalã a celor care mãnîncã
pîine din ºi de pe urma diplo-
maþiei, a politicii internaþio-
nale, a poposit la Bucureºti,
avînd grijã sã anunþe public,
prin ambasada locului, cã
acest fapt nu are nimic de a
face cu bãºtinaºii!!! “Secreta-

rul Tillerson ... nu are niciun pro-
gram oficial în România”, sunã sec
cuvintele comunicatului cu pricina.
Cum zice românul, dar ºi americanul:

ceva nu iese la socotealã, doesn’t add
up! Sau, dacã preferaþi, alt idiom,
“Dacã nema putirinþa, ce mai chichi-
rez gîlceava?!”

Desigur, am putea face presupu-
nerea cã un fapt banal, dar de neoco-
lit, a declanºat oprirea de la Bucu-
reºti. De exemplu, s-a defectat uºa
wc-ului din avionul oficial ºi omul a
fost nevoit sã coboare, la prima, sã-ºi
facã nevoile! Cum era noapte, ca ori-
ce ins cu scaun la cap, ºi-a zis cã e
mai cuminte sã plece mai departe pe
luminã, aºa cã a pus capul pe o pernã
cîteva ore, aici, în þinutul frumoase-

lor meleaguri ale Mioriþei, legãnat
de vise pe susurul molcom al apelor
de basm ale Dîmboviþei. Vorbiþi se-
rios??? Pãi cine poate sã creadã ase-
menea snoave??!!! Dacã, prin ab-
surd, un incident tehnic ar fi avut loc,
indiferent cã era la scrumiera din
scaunul oficial, la ºtergãtorul de par-
briz, la motor, la cutia de viteze, ori
la ambreiaj etc., în cîteva ore, cel
mult, sosea alt avion al forþelor aerie-
ne americane pentru a-l prelua pe
Tillerson ºi a-l depune la urmãtoarea
destinaþie.

(continuare în pagina 3)

CORNEL
CODIÞÃ

IULIAN IANCU:
“Sunt ameninþat
sistematic”

OMV Petrom a cerut Guver-
nului în 2012 elaborarea
unui act normativ prin care

sã beneficieze pentru centrala de la
Brazi doar de gaze de producþie in-
ternã, în perioada în care Rãzvan Ni-
colescu, ajuns ulterior ministrul al
Energiei, era director de afaceri cor-
porative în cadrul companiei, a spus,
ieri, deputatul PSD Iulian Iancu.

Acesta a declarat: ”În cadrul Co-
misiei de anchetã a ANRE, ni s-a
spus cã OMV Petrom a fãcut demer-
suri atât în perioada guvernului Mi-
hai Rãzvan Ungureanu, când dom-
nul Lucian Bode era ministrul Eco-
nomiei - domnia sa a spus cã, în tim-
pul discuþiilor purtate la minister cu
reprezentanþii OMV, ºi lui i s-a fãcut
aceastã solicitare expresã din partea
OMVPetrom, dar cã nu i-a dat curs.

(continuare în pagina 3)

DEPUTATUL PNL
LUCIAN BODE:
“Statul a renunþat
absolut nejustificat
la datoria istoricã
a Rompetrol”

l “I-am cerut lui Toma
Petcu sã îl retragã pe
Spiridon Cojocaru din
conducerea Petrom”

S tatul a renunþat absolut ne-
justificat la plata întregii
datorii de 600 de milioane

de dolari de la Rompetrol (actual-
mente KMG International), con-
siderã deputatul PNL Lucian
Bode, membru al Comisiei de
Anchetã a ANRE.

(continuare în pagina 3)

VIRGIL POPESCU:
“Comisia de anchetã
este pentru activitatea
ANRE, nu pentru
OMV Petrom”

Comisia de anchetã a activitãþii
Autoritãþii Naþionale de Re-
glementare în domeniul Ener-

giei (ANRE) începe sã se transforme
într-o anchetã asupra activitãþii OMV
Petrom, considerã deputatul PNL Vir-
gil Popescu, membru al Comisiei.

Domnia sa ne-a declarat: “Cred cã ar
trebui sã înfiinþãm ºi o Comisie de an-
chetã a activitãþii Agenþiei Naþionale de
Resurse Minerale (ANRM), pentru cã,
astãzi (n.r. ieri), reprezentanþii Curþii de
Conturi au venit ºi ne-au spus cã existã
un prejudiciu imens din cauza nepubli-
cãrii ordinului 124 din 2001, gãsit de
Curtea de Conturi în urma unui control
la ANRM asupra preþurilor de referinþã
la care se plãtea redevenþa la gaze.

(continuare în pagina 2)

TOMA PETCU:
“Nu vom prelungi
Memorandumul
cu Rompetrol”

Ministerul Energiei nu va
prelungi memorandumul
cu KazMunaiGaz, pro-

prietarul Rompetrol, aprobat prin
hotãrâre de Guvern în 2014, iar
compania va trebui sã-ºi plãteascã
datoria cãtre stat pentru a-ºi dovedi
buna credinþã, a declarat, joi, ministrul
de resort, Toma Petcu, în cadrul au-
dierilor din Comisia parlamentarã
de anchetã privind activitatea
ANRE.

Domnia sa a spus, citat de Agerpres:
“Atunci când am preluat mandatul (ia-
nuarie2017- n.r.), în lunaa treiaexpira
memorandumul de înþelegere.

Am prelungit încã ºase luni, pânã
în luna a noua.

(continuare în pagina 2)

AFACERILE DIN ENERGIE, INVESTIGATE DE PARLAMENTARI

OMV Petrom, Rompetrol
Audierile din cadrul Comisiei de anchetã a
activitãþii ANRE s-au încins, ieri, odatã cu
prezenþa ministrului energiei Toma Petcu ºi
a fostului ministru al Energiei Rãzvan Nico-
lescu. În urma audierilor, deputatul PNL
Lucian Bode susþine cã statul a renunþat
absolut nejustificat la plata întregii datorii
de 600 de milioane de dolari de la Rompe-
trol (actualmente KMG International).
Referitor la celebra Ordonanþã 64, Lucian

Bode a precizat: “Nu este normal ca, dupã
atâtea luni, Toma Petcu sã vinã, în Comi-
sie, ºi sã spunã limpede cã nu susþine mo-
dificãrile aduse în cadrul Comisiei de Indu-
strii de cãtre majoritatea PSD-ALDE, ºi cã
susþine forma iniþialã a ordonanþei de ur-
genþã nr 64 pe 2016. Este noaptea minþii
cum majoritatea PSD-ALDE se curentea-
zã reciproc – Guvernul, pe de o parte, are
o poziþie, iar majoritatea din Comisia pen-

tru Industrii ºi Servicii altã poziþie”.
Tot în cadrul audierilor de ieri, Rãzvan Nico-
lescu, fost ministru al Energiei, ºi Iulian Iancu,
preºedinteleComisiei, s-au contrat tot timpul,
amândoi vorbind unul peste altul, pe ton ridi-
cat, în timp ce ceilalþi membri ai Comisiei
încercau sã restabileascã calmul în salã.
Toma Petcu, ministrul actual al Energiei,
foºtii miniºtri Rãzvan Nicolescu ºi Victor
Grigorescu, reprezentanþii statului în con-

ducerea OMV Petrom, Spiridon Cojocaru
ºi Sevil Shhaideh, dar ºi Mihai Busuioc,
actualul preºedinte al Curþii de Conturi
(CCR), ºi Nicolae Vãcãroiu, fostul
preºedinte CCR, au fost invitaþi, ieri, la au-
dieri în Comisia de anchetã a activitãþii
Autoritãþii Naþionale pentru Reglementare
în domeniul Energiei (ANRE).
Lucian Bode a cerut lui Toma Petcu, în de-
schiderea discuþiilor, retragerea de la

OMV Petrom a lui Spiridon Cojocaru,
membru în cadrul Consiliului de Suprave-
ghere ºi în Comitetul de Audit al OMV Pe-
trom, pentru cã nu a venit la comisie ºi
nici nu a trimis vreun punct de vedere. Se-
vil Shhaideh a trimis o scrisoare prin care
a anunþat cã nu a participat la nicio ºedin-
þã a conducerii OMV Petrom. Victor Gri-
gorescu ºi Mihai Busuioc au solicitat re-
programarea audierii.


